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ادامه از صفحه اول

روایت بیست وهشتمین نمازجمعه 
شهر امید

پیــروزی واقعی زمانی اســت کــه مردم راضی باشــند نه 
اطرافیان ما و نه دولتمردان شیفته پست و مقام.

امام جمعه شــهر امید درباره موضوع مهاجرت یا سفرهای 
فرزنــدان مقامات نیز گفت: دســتور جناب آقای رئیســی مبنی 
بر کناررفتن مقاماتی که فرزندانشــان از کشور رفته اند لازم بود 
اما به نظر می رســد کافی نیســت. همان طورکه ساده زیستی و 
سلامت اقتصادی ایشــان به تنهایی کافی نیست. مردم دولت و 

عملکرد آن را هم به پای رئیس جمهور می گذارند.
جناب رئیس جمهور اگر می خواهید مردم اطمینان پیدا کنند 
و بپذیرند رفتارها متناقض با شــعارها نیست، در همین موضوع 
اخیرِ پسر یکی از معاونین خودتان، تعهد کتبی از ایشان بگیرید 
کــه اگر مطابق آنچه وعده داده اند، در چند ماه آینده پسرشــان 
مراجعت نکردند اســتعفا بدهند. تعهدنامه را هم منتشر کنید. 
بگذارید مــردم ببینند وقتی حرفی می زنید تا آخر پای آن حرف 

ایستاده اید.
حجت الاســلام منصف در ادامه خطبه های این هفته شهر 
امید گفــت: علی رغم اطــلاع از نیت صادقانــه رئیس جمهور 
محترم در خدمت بــه مردم، باید عرض کنم متأســفانه در دو 
موضــوع مصوبــه کنکوری شــورای عالی انقــلاب فرهنگی و 
مصوبه شــورای عالی فضای مجازی، یکی از مهم ترین شعارها 
و برنامه هــای این دولت که همان اجــرای عدالت و حمایت از 
اقشــار فرودست جامعه بوده نادیده گرفته شده است. در اولی 
عدالــت در حوزه آموزش نقــض و بهره منــدی دانش آموزان 
محروم از آموزش عالی کمتر می شود و در دومی هم اختیارات 
دولت و مجلس را دور زده اند و مصلوب الاختیارشــان کرده اند، 
هم حقوق شهروندی ضایع شده اســت و البته به نوعی اینجا 
هم بیشتر قشر ضعیف جامعه خسارت می بینند. آخر مصوباتی 
که حمایت و رضایت مردم را نداشته باشد، کجا می تواند مردم 
را به خوشــبختی و رفاه برساند؟ آیا وظیفه ای مهم تر از صیانت 

از معیشت و کار و زندگی مردم در این شرایط وجود دارد؟
از خداونــد بــزرگ توفیق مان در خدمتگزاری بــه این مردم 
صبــور و نجیــب و همچنین خدمتگــزاری واقعی بــه آزادی، 
حقیقت و عدالت را خواستارم. خودم و شما را به مدارا، رحم و 

مروت و انصاف با یکدیگر توصیه می کنم.

زندگی در مقابل دغدغه های 
دست ساز

امــا اینکه چرا فرقی نمی کند که چقدر از ســرای قدرت دور 
باشــی یا بــه آن نزدیک، بالاخــره، رفتن گزینه مطلوب اســت، 

احتمالا دلایلی یکسان دارد.
پیــش از انقلاب، در خوزســتان و به خصوص در دو شــهر 
آبــادان و خرمشــهر، لطیفه ای رواج داشــت که شــاید بتواند 
کمی ما را بــه یافتن دلیل این رفتن ها نزدیــک کند. این لطیفه 
چنین بود که از یکی از همشــهری های ما می پرســند «اگر شاه 
بشــوی چه می کنی؟» و او پاســخ می دهد «پارتی بازی می کنم 
تا در شــرکت نفت استخدام شــوم». آن موقع که این لطیفه را 
تعریف می کردیم، به گمان خود داشتیم سادگی همشهری مان 
را به ســخره می گرفتیم، ولی امروز که با فاصله نیم قرن به این 
لطیفه فکــر می کنم، به نظرم نکته ای کلیدی در آن وجود دارد 
که زیر لایه های طنز پنهان شده است و برای اینکه به آن نزدیک 
شویم، لازم است ببینیم آن زمان شرکتِ نفتی بودن یعنی چه؟ 
مستخدمین شرکت نفت در آن دوران، در هر سطح استخدامی 
که بودند، در خانه های ســازمانی شــرکت نفت به نام «کواترا» 
زندگی می کردند که البته این خانه ها بنا بر ســطح شغل افراد 
با هم متفاوت بــود، ولی چند نکته در همه آنها یکســان بود؛ 
اول آنکه تا وقتی مستخدم شرکت بودند، به طور مجانی در آن 
خانه هــا زندگی می کردند و نه تنها آب و برقشــان مجانی بود، 
بلکه اگر لامپ برقشــان می سوخت یا شیر آبشان چکه می کرد، 
از طرف شرکت و به صورت رایگان آن را تعویض می کردند و هر 
نوع تعمیرات کلی و جزئی ســاختمان را شرکت نفت عهده دار 
بود. هر ماه غیر از حقوق، به همه کارکنان سهمیه مواد غذایی 
که «رَشــن» نام داشــت، تعلق می گرفت و از آن مهم تر وقتی 
مســتخدم شرکت بازنشسته می شــد، پولی به او می دادند تا با 
آن خانه بخرد و مثلا پدربزرگ من که یک کارگر ساده و بی سواد 
شــرکت بود، همین طور صاحب خانه شــد که هنــوز آن را در 

خرمشهر داریم.
اکثر مردم، انســان هایی عادی اند با خواســته هایی عادی و 
یکسان. آن همشــهری ما هم که شاه شدن برایش امکانی بود 
تا مســتخدم شــرکت نفت شــود، همین را می خواست؛ اینکه 
زندگی ای عادی داشــته باشد. او قدرت نمی خواست، حتی اگر 
بالاترین سطح از قدرت باشد. او می خواست زندگی کند، زندگی 
بی دغدغه و مســئله همین است؛ زندگی، زندگی بی دغدغه. به 
نظر می رسد آنچه مسئولان در کشــورمان اصلا به آن توجهی 
ندارنــد، همین اســت که مردم چیــز زیــادی نمی خواهند جز 
همیــن زندگی بی دغدغه. برای این فرزند صاحب قدرت و برای 
آن چهار هزار پزشــک و برای خیل عظیم متقاضیان مهاجرت، 
دلیل اصلی رفتن همین است. اینکه به  جایی بروند که دغدغه 
نداشته باشــند یا حداقل از جنس دغدغه های اینجا را نداشته 
باشــند. بی گمان بــرای بخش اعظم آن چهار هزار پزشــک، با 
وجودی کــه گفته می شــود در همین کشــورهای اطراف مان 
دســتمزدی به مراتب بالاتــر از اینجــا دریافــت خواهند کرد، 
دغدغه اصلی دستمزد نیست که عده ای از آنها همین الان هم 
درآمدی بالاتر از متوسط جامعه دارند. مسئله این است که آنها 
دغدغه هایــی دارند که بیش از هر چیز ناشــی از نادیده گرفتن 
حرمت ها و شــأن انســانی اســت. یک نگاه بیندازید به همین 
موضوع گشت ارشاد یا همین ماجرای حضور زنان در ورزشگاه 
که تا فشار فیفا نبود، در همین شکل نیم بند حل نشد و ماجرای 
بازی تیم ملی با لبنان در مشــهد. اینهــا بالاخره کار خودش را 
می کند. همین چیزهای بســیار کوچک که تعدادشــان کم هم 
نیست، وقتی جمع می شــوند، چنان کوهی عظیم می شوند که 
حتی منســوبان صاحبان قدرت را هم تشویق به رفتن می کند، 
چه برسد به مردم عادی. و اینها نه دغدغه های معمول زندگی، 
بلکه دغدغه هایی دست ساز اســت که هدفش هر چه باشد از 

دل آن تشویق به رفتن زاییده می شود.

 درباره چند وچون تصویب ســه ماده از طرح ساماندهی   .
فضای مجازی که پیش از این به طرح صیانت مشــهور بود و 

اکنون به آن تنظیم گری گفته می شود، توضیح دهید؟
نکته ریز و کلیدی که در این باره وجود دارد، این اســت که 
تصویب ســه ماده از طرح فوق درباره فضای مجازی ربطی 
به طرح صیانت از فضای مجازی مجلس ندارد. اصولا طرح 
در مجلس مطرح می شــود؛ یعنی یک یا چنــد نفر نماینده 
موضوعــی را در قالب طرح پیشــنهاد می دهنــد و دیگران 
درباره آن نظــر می دهند و طرح پیگیری می شــود؛ بنابراین 
بــه هیچ عنوان طرح صیانت از فضــای مجازی مجلس در 
شــورای عالی فضای مجازی مطرح و پیگیری نشــده است. 
اما برخی طراحــان این طرح هم در مجلس تردد دارند هم 
در شــورای عالی فضــای مجازی. حالا دیگــر توپ در زمین 
مجلس نیست و این مسئله از عهده نمایندگان خارج است.

  طرح صیانــت از فضای مجازی چیزی اســت که جامعه   .
نســبت به آن واکنش منفی داشــت؛ اما حالا با سپردن این 
اختیار از مجلس به شــورای عالی فضای مجازی و اعلام آن 
از ســوی قالیباف، رئیس مجلس، عملا اختیار را از نمایندگان 
گرفت و این چیزی اســت که خلاف خواست و مطالبه مردم 
اســت. حالا هم مصوبه شــورای عالی باعث نگرانی افکار 

عمومی شده است. نظر شما در این باره چیست؟
متأســفانه تصویب و ابلاغ این مصوبه در شــورای عالی 
فضای مجازی، بدون اقناع افکار عمومی انجام شده و مردم 
نســبت به آن واکنش دارند. قانون زمانی می تواند تأثیرگذار 
باشد که مورد اقبال عمومی قرار گیرد. ما قوانینی داریم مثل 
اســتفاده از ماهواره که طبق قانون جرم است. در شرایطی 
ایــن قانون تصویب شــد که دقت لازم وجود نداشــت و در 

برهه ای از زمان، یک سری سخت گیری ها شده بود؛ اما اکنون 
عموم جامعه از ماهواره استفاده می کنند؛ در حالی که طبق 
قانــون مصوب، جرم اســت و این یعنی شکسته شــدن قبح 
قانون. وقتی قانون درست تصویب نشود و عموم مردم برای 
اجرای آن قانون همراهی نکنند و نســبت به آن اقناع نشده 
باشــند، قانون ارزش خودش را در آن باره از دست می دهد؛ 
چرا که مردم آن را نادیــده می گیرند؛ بنابراین فضای مجازی 
هم همین است و باید مراقب باشیم در قبال فضای مجازی 
ســخت گیری های نامعقول به خرج ندهیــم که قبح قانون 

شکسته نشود.
  همان طور که گفتید، اقناع افکار عمومی درباره محدودیت   .

استفاده از فضای مجازی یا همان طرح صیانت یا به عبارتی 
نظام تنظیم گری صورت نگرفته و مدتی است بدون مصوبه 
قانونی در حال اجرا و کاهش ســرعت اینترنت بوده است. 
حتی صحبت از فیلترینگ هوشــمند مطرح اســت. از طرفی 
بحث فروش فیلترشــکن هــم مطرح می شــود. در این باره 

نظرتان چیست؟
اینکه بحث فیلترشکن و منافع مادی برخی در طرح های 
این چنینی مطرح می شــود، حقیقت انکارناپذیری است که 
اثبات آن بحث دیگری می طلبد؛ ولی اینکه پشــت پرده چه 
اتفاقی در حال وقوع اســت، جای بحــث دارد. البته از روز 
اول معتقد بودم و هستم که فضای مجازی هم مثل فضای 
حقیقــی باید قانونمند شــود؛ اما قانونمند کردن با بســتن و 
محدودکردن متفاوت اســت؛ پس بایــد با ظرافت درباره آن 
صحبت و تصمیم گیری شود. برخی سیاست های ما اعمالی 
و برخی سیاســت ها اعلامی اســت؛ اما گاهی سیاست های 
اعمالی را اعلام و سیاســت های اعلامــی را اعمال می کنیم 

که نکته مهمی اســت و در حکمرانی باید این موارد مدنظر 
قرار گیرد.

در اینکه باید این فضا را قانونمند کنیم، شکی نیست؛ اما 
در این شرایط جامعه هر اتفاقی که در حوزه فضای مجازی 
و اینترنت بیفتد، با کلمه طرح صیانت عجین شــده اســت. 
حتی اگر شورای عالی فضای مجازی به تکالیف و وظایفش 
عمل کند، مردم روی این کلمه و فرایند «صیانت» حســاس 
شده اند؛ بنابراین مسئولان دست اندرکار باید خوش سلیقگی 

به خرج دهند تا مردم تصور نکنند با آنها لجبازی می شود.
  گفته می شــود شــورای عالی فضای مجازی در این باره   .

قانون گذاری کرده است. آیا این حرف صحیح است؟
شــورای عالی فضای مجازی مثل برخی شوراهای عالی  
دیگر قانون گذاری نمی تواند انجام دهد؛ اما سیاســت گذاری 
می کنــد. زمانی که طــرح صیانت در مجلــس مطرح بود، 
یکــی از انتقادات ما این بود که باید مســئله فضای مجازی 

در اختیار شــورای عالی فضای مجازی قــرار بگیرد تا درباره 
فضای مجازی تصمیم گیری کند. این اتفاقی که افتاده، یکی 
از تصمیماتی است که در حوزه تنظیم گری بخشی از اینترنت 

کشور اتفاق افتاده است.
   این حرف را قبول دارید که طرح صیانت از فضای مجازی   .

همان تنظیم گری است و تنها اسمش عوض شده است؟
این حرف درســتی اســت که ماهیت این دو فرقی ندارد. 
ممکن اســت عناوین تغییر کند؛ اما واقعیت همان است که 
گفتیــد؛ اما یکــی از نگرانی هایی که در طــرح اولیه صیانت 
درباره فیلترینگ و محدودسازی وجود داشت و در طرح های 
بعدی مجلس اصلاح شــد، دیگر در این طرح شورای عالی 
به صورت لفظی و مشــهود وجود نــدارد و صراحتا درباره 
عبارت فیلترینگ صحبتی نشده اســت؛ ولی نکته این است 
که این قانون گذاری نیست و سیاست گذاری انجام شده و به 

دستگاه ها برای اجرا ابلاغ شده است.
   فرق بین سیاســت گذاری و قانون گــذاری را در این باره   .

توضیح دهید. هر دو که قابل اجراست.
سیاست گذاری با قانون گذاری فرق دارد. سیاست گذاری، 
ریل گذاری اســت. به طور مثال می گویند این مسیر در حوزه 
 B به نقطه A فضــای مجازی باید طی شــود تا ما از نقطــه
برسیم؛ اما قانون گذاری این نیســت و می گوید این اتفاق در 
کشــور رخ می دهد و هر کســی از  آن سرپیچی کند، متخلف 
اســت و جرم مرتکب شده و دســتگاه ها را ملزم به اجرای 

قانون می کند.
  درباره کمیســیون عالی نظارت که در شورای عالی فضای   .

مجازی ایجاد شــده است، هم توضیح دهید که با آن موافق 
یا مخالفید؟

یکــی از مواردی کــه بر آن تأکید داشــتم و حائز اهمیت 
است و انتقاداتی هم درباره آن داشتم و دارم، همین تشکیل 
کمیســیون عالی نظارت است که زیر مجموعه شورای عالی 
فضای مجازی با این مصوبه تشکیل شده است. انتقادی که 
همان زمان هم به این کمیسیون عالی وارد بود و اکنون هم 
وارد است، این است که تا حدی اختیارات این کمیسیون زیاد 
و فراگیر اســت و نظارتی روی آن انجام نمی شــود. شورای 
عالی فضای مجازی که قدرت بالادســتی است، با وجود این 
کمیسیون دیگر قدرت اجرائی ندارد و همه اختیارات قانونی 
به این کمیســیون واگذار شده اســت. این نگاه، نگران کننده 
اســت. این دیگر طرح مجلس نیســت و مجلس نمی تواند 
بــه موضوع ورود کنــد. شــورای عالی فضــای مجازی در 
حــوزه اختیاراتش عمل کرده و در واقع اینجا شــورای عالی 
قانون گــذاری نکــرده؛ بلکه سیاســت گذاری کرده اســت و 
نمی توانیم نســبت به آن واکنشی داشته باشیم. افراد زیادی 
در این باره دغدغه مند بودند و به من پیام دادند و این دغدغه 
و نگرانی هم درست و بجاست؛ اما دیگر در حوزه اختیارات 
نمایندگی نیســت و ما نمی توانیم بــه آن ورود کنیم؛ ولی تا 
حــد امکان و در چارچوب اختیاراتم تلاش می کنیم از طریق 
راهکارهای قانونی، مانع نادیده گرفتن حقوق مردم در این باره 

شویم.

واکنش رشیدی کوچی، نماینده مخالف طرح صیانت از فضای مجازی، به مصوبه ابلاغی شورای عالی، در گفت وگو با «شرق»

در چارچوب اختیارات قانونی ام 
مانع نادیده گرفتن حقوق مردم می شوم

معصومه معظمی: هفته گذشته خبر تصویب بخش های مهمی از طرح صیانت در شورای عالی فضای مجازی به ریاست رئیس جمهور منتشر شد که نشان از نهایی شدن این طرح این بار نه 
در مجلس بلکه در دولت داشــت. طرح صیانت از فضای مجازی که اولین بار در مجلس با طرحی شتاب زده بر سر زبان ها افتاد، بارها تغییر شکل داد؛ اما هدف اصلی یعنی محدودسازی 
هوشــمند اینترنت همچنان در روح محتوای آن باقی مانده و آنچه در شــورای عالی فضای مجازی مصوب شــده، نیز مؤید همین ماجراســت. نکته مهم در این مصوبه توجه به نسخه ۹ 
بهمن مجلس از طرح صیانت اســت که ماحصل کار مشــترک تندروهای مجلس، متن پیشنهادی دولت و انتقادات مرکز پژوهش های مجلس بود. البته همه تلاش های تندروهای مجلس 
با اوج گیری اعتراض های گسترده افکار عمومی و کارشناسان و برخی از نمایندگان مجلس ناکام ماند؛ اما راهکار سپردن اختیار قانون گذاری برای فرار از مسئولیت نمایندگان کار ساز شد و 
شورای عالی فضای مجازی به راحتی و در سکوت صیانت را نهایی کرد. البته امکان درخواست ابطال این مصوبه در دیوان عدالت اداری وجود دارد؛ اما تا طی شدن این پروسه حقوقی در 
صورت اجرائی شــدن صیانت، شانس داشتن اینترنت باکیفیت بسیار کم خواهد بود؛ بنابراین ممکن است به زودی بیش از چند ماه گذشته با اختلال های گاه و بی گاه اینترنت دست و پنجه 
نرم کنیم.جلال رشیدی کوچی، نماینده مردم مرودشت در مجلس شورای اسلامی، در گفت وگو با «شرق» درباره تصویب سه ماده از طرح صیانت از فضای مجازی در شورای عالی فضای 

مجازی به نکاتی مهم و کلیدی اشاره کرد و از تأثیرگذاری نمایندگان تندرو در تصویب این طرح در شورای عالی فضای مجازی گفت.

 روز پنجشــنبه ۱۷ شــهریور مراسم چهل و ســومین ســالگرد درگذشت آیت االله 
طالقانی میزبان نشســت «زن در اندیشــه طالقانــی» بود. در ابتدای این مراســم 
که از ســوی مجتمــع فرهنگی آیــت االله طالقانی در مســجد توحید برگزار شــد، 
ســید محمد مهدی جعفری با ارتباطی آنلاین پیام خود را برای حاضران قرائت کرد. 
در ادامه این مراسم، میزگردی با حضور هاشم آقاجری و فاطمه گوارایی و همچنین 
طرح نظر دو نفر از حاضران برگزار شد که موضوع آن نقش زن در اندیشه آیت االله 

طالقانی بود. متن کامل این نشست در ادامه می آید.
محمد مهدی جعفری در این نشســت بــا بیان این جمله که «قــرآن از دیدگاه 
طالقانی کتاب رهایی بخش اســت»، افزود: از دیدگاه او خاتم پیامبران مبعوث شده 
تا بارهای سنگین و کمرشکن و بندهای جاهلیت را بردارد و باز کند. دیدگاه طالقانی 
دربــاره مرد و زن و هر موضوع و پدیده ای همان دیدگاه انســان پرور و رهایی بخش 

قرآن است.
او ادامه داد: در شــرایط فســاد اجتماعی و اقتصادی، هرگونــه قوانین مرتبط با 
فطرت، مســخ و واژگون و وســیله ای برای فســاد می  شــود؛ با آنکه اصول و فروع 
اسلامی با هم مرتبط است تا هم نفس تصفیه شود و هم عدل و قسط اجرا شود.

در ادامه این جلســه، میزگردی با حضور فاطمه گوارایی، هاشم آقاجری، هدی 
توحیدی و فاطمه علمدار برگزار شــد که فاطمه گوارایی در این بخش از نشســت 
گفت: توسعه و توانمندسازی زنان پیش نیاز هرگونه تحول اجتماعی است. مشروطه 
در مواجهه جامعه ما با مدرنیســم یک نقطه عطف برجسته است و هم زمان با آن، 
حرکت به ســمت توسعه آغاز شد. تفاوت دســتاوردهای جامعه ما با جوامعی که 
هم زمان مســیر توسعه را شروع کردند، نشان می دهد مشروطه نتوانسته به اهداف 

خود برسد. به این تعبیر، ما همچنان در عصر مشروطیت هستیم.
او ادامه داد: اما به رغم موفق نبودن نمی توان نتیجه گرفت که گذار دموکراتیک 
متوقف شده است؛ زیرا در این صورت با اضمحلال و حتی فروپاشی تمدنی مواجه 
خواهیــم شــد. بنابرایــن از آنجایی که راه گریــز نداریم باید به حرکــت ادامه داد. 
همان طور که در باب گذار و توســعه نظریات بسیاری وجود دارد، درباره چگونگی 
عبور از این دوران نیز نظریات متفاوت اســت. این دوره گذار حســاس بوده و در آن 
نظم هایی دچار تغییر شــده و بحران هایی به وجود می آید. برای عبور از این دوران 
با آســیبی کمتر، باید مشــکلات را مدیریت کرد؛ مشــکلاتی که مهم ترین آن شامل 
بحران  هویت، مشــارکت و یکپارچگی اســت. گوارایی همچنین در بخشی دیگر از 
ســخنانش گفت: زنان به  عنوان نیمی از جامعه انسانی ما، تقریبا در تمام جنبش ها 

فعال هســتند. اگر قبل تر بدنه و بستر زنانه جنبش از چهره ها متبلور می شد، اکنون 
از بطن توده زنان است.

هاشــم آقاجری نیز در ادامه میزگرد برگزار شــده در حاشــیه این نشست گفت: 
جامعه کنونی ما انباشــتی از بحران های مرکب و در هم تنیده است؛ از بحران های، 
اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی، زیســت محیطی، اتمی و سیاســت خارجی گرفته تا 
بحران روزمــره ای که همه تجربه می کنند. از ســویی دیگر فقــر، فاصله طبقاتی، 
نان، مســکن، آب وهوا و هر چیز دیگری که امروزه بــه زندگی مردم ما ارتباط دارد، 
متأســفانه دچار بحران شــده و یکی از این بحران ها حول مســئله زن است. یعنی 
زنانگــی و هر آنچه در ارتباط با زنان وجود دارد، دچار مشــکل شــده اســت و این 
موضوع البته محصول جمهوری اسلامی نیست و نه تنها در ایران معاصر بلکه این 

مسئله حاصل یک شکاف و مواجهه تمدنی است.
مفهــوم حجاب و بی حجابی تاریخی اســت و مفهومی که امروز به کار می برید 

لایه لایه در تاریخ تولید شده است؛ یعنی یا در تاریخ تولید شده یا وجود دارد.
هدی توحیدی نیز در ادامه افزود: یک چهره آقای طالقانی، مفســر قرآن اســت 
که در تمام زندگی خود می خواسته قرآن را از روی طاقچه به متن زندگی انسان ها 
بیاورد. چهره دیگر او یک مبارز سیاسی است که همه زندگی اش را برای این مبارزه 
گذاشته است. مســئله اصلی  هر دو این چهره ها، عدالت و قسط بوده است. کسی 
که مسئله اش این دو بوده، در برابر یک ظلم  به زنان سکوت کرده است. برای مثال 
آقــای مطهری درباره زنان کتاب دارد و جدای از اینکه محتوای این کتاب چیســت، 

سکوت نکرده است. آقای طالقانی اما سکوت کرده .
 فاطمه علمدار نیز در این نشســت گفت: آیا آیت االله طالقانی در حوزه زنان یک 
نوگرای دینی هستند یا نه؟ صحبت از آیت االله طالقانی و ایده های ایشان در بستری 
صــورت می گیرد کــه از دوره صفویه و قاجار بحث مستشــاران غربی و مســافرت 
ســفرای ایرانی  به غرب را داریم و سفرنامه های متعددی هم در این باره وجود دارد. 
بنابراین با مســئله زنان در غــرب بیگانه نبوده ایم. همچنین در عصر مشــروطیت 
بحث زنانی را داریم که نشــریاتی را منتشــر می کردند. در ســال ۱۲۸۹ یعنی سال 
تولد آیت االله طالقانی، نشــریه دانش را داریم و زنان دارای حدی از بلوغ سیاســی 
می شوند که دست به قلم می برند و در سال ۱۲۹۱ نیز بحث نشریه شکوفه را داریم 
که بحث تصویب حق رأی زنان در انگلستان پیگیری می شده است. این نشریات در 
جامعه خوانده می شدند. همچنین در سال ۱۳۳۰ بیانیه زنان به دولت دکتر مصدق 
وجود داشته است. در سال ۱۳۰۶ حق رأی زنان در انگلیس تصویب شد و موج اول 

فمینیســم در قرن های ۱۹ و ۲۰ اتفاق می افتد و ما در انقلاب سفید حق رأی زنان را 
داریم و آن زمان که در غرب موج دوم فمینیسم شروع شده بود.

در ادامه این مراســم، بیانیه حزب (جامعه) زنان انقلاب اسلامی نیز قرائت شد. 
در بخشــی از متن آمده است: «هم اکنون به لحاظ زمانی به اربعین حسینی نزدیک 
هســتیم و امام حسین (ع) سرور آزادگان جهان است. آیت االله طالقانی به حق رهرو 
راه حســین بود. او انسانی آزاده بود که یکی از ویژگی هایش اهمیت دادن به ارزش 
عمل و ماندگاری آن اســت؛ عمل خوبی که همیشــه می مانــد و رد پای خود را در 
تاریــخ حفظ می کند. نکته قابل تأمل اینکه ۴۰ ســال پس از پیــروزی انقلاب هنوز 
مســائل کوچکی مثل حضور زنان در ورزشگاه حل نشده است؛ در حالی که بیش از 
هر چیز، حساســیت ویژه روی مسائل مربوط به زنان وجود داشته و هیچ مسئله  ای 
مثل حجاب حساســیت زا نبوده اســت. بنابراین دور از انتظار نیست که پس از چند 
دهه روحانیون محترم نســبت به مســائل زنان به قدر کافی تحقیق و به اجماعی 

دست یافته باشند، به ویژه با امکاناتی که بعد از انقلاب داشته اند».

در چهل و سومین سالگرد درگذشت آیت االله طالقانی بررسی شد
زن در اندیشه طالقانی

با بدرقــه نماینده مقام معظــم رهبری در 
وزارت جهاد کشاورزی، اعزام فرزندان کارمندان 
ایــن وزارتخانــه بــه همایش جهانــی اربعین 
انجام شــد. بــه گــزارش روابط عمومی حوزه 
نمایندگی ولی فقیه در وزارت جهاد کشــاورزی، 
حجت الاســلام حســنعلی خوئینی، سرپرست 

معاونت فرهنگی - آموزشــی ایــن وزارتخانه با 
اعلام این خبر گفت: در آســتانه اربعین ســید 
و ســالار شــهیدان، حضرت اباعبداالله الحسین 
علیه السلام، کاروان «به سوی کربلا» متشکل از 
فرزندان پســر کارمندان وزارت جهاد  کشاورزی، 

عازم کربلای معلی شد.
وی با اشــاره به ضــرورت برنامه ریزی برای 
خانواده   کارکنــان این نهاد دولتی، به تشــریح 

برخــی فعالیت هــای فرهنگــی و تفریحی که 
در دوره جدید انجام شــده اســت، پرداخت و 
افزود: برگزاری اردوهای تفریحی در استان های 
همــدان، مازنــدران و آذربایجان شــرقی ویژه 
فرزندان کارمندان، برگزاری کارگاه های مشاوره، 
برپایی همایش ها و مسابقات با موضوع عفاف 
و حجــاب و ... از جملــه ایــن فعالیت ها بوده 

است.
حجت الاســلام خوئینی اعــزام کاروان «به 
ســوی کربلا» را با هدف خدمت رسانی جوانان 

در موکب های طریق الحســین علیه الســلام و 
نیــز تقویت روحیه اجتماعــی و انگیزه انقلابی 
فرزنــدان همــکاران وزارت جهاد کشــاورزی 
دانست و خاطرنشان کرد: جوانان ما در این گونه 
برنامه ها، میدانی را برای ظهور و بروز اجتماعی 
تجربــه خواهند کرد. گفتنی  اســت کاروان «به 
سوی کربلا» در مرحله اول میزبان فرزندان ۱۷ 
تا ۲۳ ســال کارمندان وزارت جهاد  کشــاورزی 
است و در مرحله بعد، خانواده های کارکنان را 

راهی کربلای سیدالشهدا علیه السلام کرد.

به سوی کربلا با کاروان «به سوی کربلا»


